
3. Ukine naj se določilo § 263./1 ur. zak. 
Prav tako naj se ukine § 4. zakona o naknad
nih kreditih z dne 18. febr. 1934, s katerim 
se določuje, da se mora pri vsakem napre
dovanju in pri vsakem periodičnem .povišku 
čakati eno leto. 

4. Dokler se ne uveljavi avtomatično na
predovanje, naj se objavi poimenska rangna 
lista. Napredovanja naj potekajo tako, da ne 
bo imel nihče občutka zapostavljenosti. 

5. Odpravi naj se predpis o delnem celi
batu učiteljic. Amandman nasprotuje osnov
nim principom ustave in uradniškega zakona. 

6. Ukine naj se kuluk. 
7. Spremljevalci šolskih izletov naj imajo 

brezplačno vožnjo, a učiteljstvu naj se da en
kratna letna brezplačna vozovnica za ogled 
države. 

8. Izpraznjena mesta naj se oddajajo le 
potom razpisa. 

9. Čimprej naj se ustanovi prosvetna 
zbornica. 

10. Učiteljstvo škofjeloškega okraja, ra
zen pripravnikov in žen učiteljev, pristopa 
korporativno kot zadružnik k Učiteljski 
tiskarni. S plačevanjem se bo pričelo od 
L januarja 1938. dalje in to v mesečnih 
obrokih po 10 din in v skrajnem primeru po 
5 din. Čim bo delež polno plačan, se prijavi 
novi zadružnik U. T. Pristop se po mož
nosti priporoča tudi pripravnikom, kakor že
nam učiteljev, priporoča se pa tudi prosto
voljno vplačilo večjih obrokov. 

11. »Učiteljski tovariš« se izogibaj pre
dolgoveznim, večkolonskim člankom, ki ne 
dosežejo efekta, kakor bi ga morali. Razpra
ve in poročila pedagoške narave naj se od
dajajo »Popotniku«, a »Učiteljski tovariš« 
bodi zrcalo našega stanovsko organizatorič
nega gibanja. 

12. »Učiteljski tovariš« dosledno odkla
njaj brezplačna priporočila za edicije, knjige, 
brošure in podobno, kar naslavljajo uredni
štvu učitelji, ki niso člani JUU. Ne pustimo 
našega stanovskega lista v ničemer izkori
ščati in izrabljati v osebne koristolovske 
svrhe. 

13. Knjige »Našega Toda« naj se izdajajo 
ob zaključku šolskega leta. Ako ta predlog 
banovinska skupščina ne bi sprejela, potem 
naj se odpravi vsaj v bodoče letošnji nered. 

14. Ugotavljamo z zahvalo, da sta sekcija 
JUU kakor tudi centralna uprava vztrajno in 
zvesto služili našim stanovskim in šolskim in
teresom in to na čisti in neomajni stanovski 
liniji. 

15. Učiteljstvo škofjeloškega okraja če
stita bivšemu predsedniku prof. udruženja g. 
Radoju Kneževiču k izvolitvi za častnega čla
na JUU, trdno pričakujoč, da bosta učitelj
ski in profesorski stan tudi v bodoče kora

StanovsKa organizacija JUU 
Iz izvršnega odbora 

—iz Brzojavne pozdrave in solidarnostne 
izjave so poslala izvršnemu odboru JUU i 
svojih občnih zborov sledeča sreska učitelj 
ska društva: Plevi je, Irig, Kičevo, Nikšič, Be 
lo Polje, Prilep. 

—iz »Učitelj«, pedagoški list, ki ga izdaji 
JUU v Beogradu, je priporočen na osnov 
mišljenja glavnega prosv. sveta S. br. 877/3i 
od 27, septembra t. 1. v nabavo vsem knjiž 
nicam ljudskih in učiteljskih šol. 

—iz Pozdravne brzojavke izvršnemu od 
boru odnosno predsedniku Ivanu Dimniki 
so poslala s svojih zborovanj naslednja sre 
ska društva: Subotica, Kotor, Bijelina, Stan 
Pazova in učiteljstvo sreza gališkega. 

Iz društev 
Vabila 

= JUU — SRESKO DRUŠTVO BRE 
ŽICE bo zborovalo v soboto dne 6. novembn 
1937. ob 10. uri v prostorih ljudske šole "v 
Brežicah. Dnevni red: 1. Poročilo delegatov 
2. Predsednikovo poročilo. 3. Poročilo funkcio 
narjev. 4. Slučajnosti. Isti dan odborova sej* 
ob 9. uri. K polnoštevilni udeležbi vabi 

odbor. 

= JUU — SRESKO DRUŠTVO LITIJA 
poziva vse člane, ki so v zaostanku s člana 
rino, da najkasneje do 15. novembra javi je 
tov. blagajniku Koprivi v Zagorju način od 
plačevanja dolga, ker bo sicer društvo primo 
rano z izterjevanjem poveriti pravnega za 
stopnika. 

Poročila 
+ JUU — SRESKO DRUŠTVO LJUB 

LJANA  OKOLICA — VZHODNI DEL j< 
zborovalo 4. oktobra t. 1. v sejni dvoran 
ljubljanskega magistrata. — Navzočih je bik 
60 članov. 

Tov. predsednik se takoj uvodoma spom 
ni umrlega tovariša, našega zvestega člana ir 
odbornika Jožka Aničiča, šol. upravitelja h 
Št. Jakoba ob S. Vsi navzoči so vstali in po 
častili njegov spomin s trikratnimi »Slava« 
klici. 

V poročilu občnega zbora konstatira, di 
je bilo v teku minulega šolskega leta večje 
število tovarišic in tovarišev prestavljenih, k 
svojih zaščitnih pol sploh niso vložili. 

Kratko tajniško poročilo z letnim pregle 
dom je podal tov. Skubic, ki nadomestuje 
obolelega tov. tajnika Fr. Čuka. 

Zelo izčrpno pa je bilo poročilo tov. bla 
gajničarke. — Določilo se je za vsako šole 
poverjenika, ki bo redno pobiral članarino 
Mesečna članarina za tekoče šokko leto zna 
ša 17 din in 2 din pa podporni fond. 

O državni skupščini je poročal tov. pred 
sednik, o banovinski pa delegat tov. Lulik. 

Prav zanimivo je bilo predavanje tov 
gospe Likarjeve »Moji vtisi s potovanja \ 
Skoplje«. 

Ob sklepu zborovanja se je tov. pred
sednik vsem zahvalil za pozornost. 
J. Skubic, za tajnika. St. Kosin, preds 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO V KOZ 
JEM je imelo občni zbor dne 16. oktobra \ 
ljudski šoli v Kozjem. 

Uvodoma prečita tov. podpredsednik 
Makso Kos poslovilno pismo bivšega pred 
sednika društva tov. Alberta Čoka, katere 
pismo se vzame z odobravanjem na znanje 

Tovarišica tajnica Julijana Moser pocu 
tajniško poročilo. 

Tovarišica blagajničarka Tončka Kalcit 
poroča o stanju in višini društvene blagajne 

Po izglasovanju razrešnice je tovarišicž 
Anica Štukelj referirala o temi: »Kaj priča 
kuje mladina od svojih slavnosti«. V refe 
ratu je orisala vrste slavnosti in njihovo važ
nost za dviganje verskovzgojnega momenta 
za uvajanje discipline in reda, za vzgojo do 
morodnosti, idealizma ter je pokazala na važ
nost učnih sprehodov in izletov za dosege 
boljših vzgojnih in učnih uspehov pri mladini 
kot tudi za vežbo telesne moči šolske mla
dine. 

Vršile so se tudi volitve odbora. Predlo 
žena je bila kandidatna lista, ki je bila so 
glasno odobrena in izvoljena. Po izvolitvi se 
je odbor konstituiral takole: predsednik Fre
ce Tine, podpredsednik Kos Makso, tajnica 
Moser Julijana, blagajničarka Kalčič Tončka 
in odbornika Koželj Mirko in Veljak Anka 

Novoizvoljeni predsednik tov. Frece Ti
ne se v imenu odbora in v svojem imenu za
hvali za izraženo zaupanje in obljubi, da bc 
zastavil vse svoje moči v korist društva. Po
ziva vse odbornike in celokupno članstvo, naj 
se kar najaktivneje udeležuje društvenega 
življenja, zlasti prosi vestnega izoolnjevanja 
članske dolžnosti in točnega prihajanja k 
društvenim zborovanjem. 

Tov. Anica Štukelj predlaga, da se vsem 
pripravnikom brez izjeme zniža letna člana
rina od 160 din na 100 din. Ta predlog se so
glasno sprejme in sklene naprositi sekcijo v 
Ljubljani za odobritev tega predloga. 

Izreče se zahvala bivšemu predsedniku 
tov. Albertu Čoku za njegovo delovanje \ 
društvu in se mu sklene poslati pismena za
hvala. 

Knjige Mladinske Matice naj se raz
pošljejo že začetkom meseca junija vsakega 
leta. Predlog je bil soglasno sprejet. 

Sklene se naprositi sresko načelstvo v 
Šmarju pri Jelšah, da se starše otrok kliče na 
odgovornost radi šolskih zamud na sresko 
načelstvo v Šmarju pri Jelšah potom šolskih 
upraviteljstev, ne pa potom občine. 

Prihodnje društveno zborovanje bo me
seca decembra; točen datum določi odbor. 
Na zborovanju bo predaval tov. Krt Jože! 
o temi: »Življenje v Bosni«. 

kala strnjeno v borbi za stanovske, šolske in 
splošne prosvetne interese in to v duhu med
sebojnega zaupanja in solidarnosti. 
Debeljak V., preds. Kosca Fr., tajnik. 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO LEN
DAVA je zborovalo dne 16. oktobra 1937. 
v Črensovcih. Navzočih je bilo 33 članov 
(50 %). 

Po sprejetem dnevnem redu je govoril 
tovariš predsednik o zvišanju plač. Omenil 
je, da nas to zvišanje ni rešilo bede, kajti 
zvišanje se giblje med 80 do 110 dinarjev, do
čim poročene učiteljice in žene neučiteljice 
niso dobile ničesar. Omenjal je tudi spre
membo v prosvetnem ministrstvu. Želimo vsi, 
da bi bili odnošaji med novim ministrom in 
organizacijo prav dobri in iskreni. 

Nato je tovariš blagajnik podal obračun 
za leto 1936/37. Za njim je podal poročilo 
predsednik nadzornega odbora tov. Gumilar 
o pregledu blagajniškega poslovanja in pred
lagal absolutorij, ki je bil sprejet. 

Za tem je blagajnik razgrnil nov prora
čun, ki je bil sprejet z malimi izprememba
mi. Članarina (za člane) bo znašala 160 din, 
za učiteljice poročene z učitelji 90 din. Glede 
pobiranja članarine so se sprejeli sledeči skle
pi: 1. Kdor v teku 3 mesecev ne plača, se 
pismeno opomni na plačilo in izstop. 

2. Članarino pobirajo šolski upravitelji. 
3. Vsi stari dolžniki so se prostovoljno 

prijavili k društvu, zato se jih naj izterja za 
dolžno članarino s sodiščem. 

T. č. tajnica: 
Moser Julijana. 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO ŠKOFJE 
LOKA je zborovalo v soboto 16. oktobra ■* 
Škof j i Loki in sprejelo naslednje sklepe: 

1. Avtomatsko napredovanje po efektiv 
nih službenih letih. 

2. Delna povrnitev naših odtegljajev ne 
more pomeniti dokončne rešitve našega ma
terialnega vprašanja. Zato naj se predvsen 
uveljavi v polnem obsegu uredba o draginj 
skih dokladah iz 1. 1935. Ženam naj se prizna 
doklada, a poročenim učnim osebam naj se 
odmerjajo prejemki po načelu: za enako dele 
enako plačilo. 

Predsednik: 
Frece Tine. 



Po sprejetju proračuna je tajnik prečital 
došle dopise, za poverjenika za obmejno in 
manjšinskv šolstvo pa je bil izvoljen tovariš 
Peternel Ljudevit, predsednik društva. 

Tovariš Ivanjšič Ludvik je predaval »O 
poznavanju prirode v ljudski šoli«. V zanimi
vem in nazornem predavanju se je potegoval 
za biološko obravnavo živalstva in rastlinstva 
v višji ljudski šoli. Svoja izvajanja je podkre
pil 21 obilimi primeri iz vsakdanjega življenja. 
Po predavanju se je razvil kratek gospodarski 
razgovor med predavateljem in nekaterimi 
člani. 

Dogovorili smo se, da bo prihodnje zbo
rovanje v Lendavi, 6. novembra 1937., če bo 
ta dan recitacijski večer Otona Zupančiča in 
drugih književnikov. Mogoče spremembe se 
bodo javile pravočasno v dnevnem časopisju. 
Peternel Ljud., preds. Križanic Franc, taj. 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO SV. LE
NART V SLOV. GORICAH je imelo svoje 
prvo zborovanje in občni zbor dne 16. okt. 
1937. pri Sv. Lenartu v Slov. gor. 

Število vpisanega članstva je 59. 
Tov. predsednik pozdravi vse, posebno 

novodošle ter izrazi željo, da bi delovali v 
letošnjem letu vzajemno in v medsebojnem 
zaupanju. Tovariš Rogl prečita nekaj vrstic 
o velikem državniku in prijatelju vseh Slo
vanov T. G. Masarvku. 

Društveni funkcionarji podajo svoja po

ročila, ki se vzamejo na znanje. 
O banovinski skupščini izčrpno poroča 

tov. Križnic, o državni skupščini v Skoplju 
pa tov. Košenina. Izvajanjem obeh tovarišev 
so sledili vsi z velikim zanimanjem, posebno 
poročilu iz Skopi j a. 

Tov. blagajnik prečita proračun za leto 
1937/38. ter utemeljuje posamezne postavke. 
Predlog je sprejet. Neporočeni plačajo 17 din 
mesečno, poročene pa 9 din. 

Po predlogu tov. predsednika je bil so
glasno izvoljen za poročevalca o obmejnem 
šolstvu tov. Majhen. Tov. predsednik pripo
roča pristop k Učiteljski tiskarni. Brezplačno 
bodo prejemali »Učit. tov.« trije brezposelni 
tov. oziroma tovarišice. 

Pri slučajnostih prečita tovariš Stajnko 
Alfonz ugotovitev, na podlagi katere so go
vorice, ki so se širile o tov. Majhenu, da se 
poteguje za upraviteljsko mesto pri Sv. Ani 
v Slov. gor., neosnovane in jih širijo ljudje, 
ki bi radi škodovali ugledu učiteljstva. 

Prihodnje zborovanje se bo vršilo v za
četku meseca decembra. 
Košenina Vlado, preds. Urban Val., taj. 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO KO
ČEVJE je imelo občni zbor dne 16. oktobra 
1937. Navzočih 51 članov. Uvodne besede to
variša nredsednika so bile posvečene spomi
nu pokojnega voditelja češkoslovaškega na
roda Masarvka, ravnatelja učiteljišča v Ljub
ljani N. Marolta, tov. Sumpererja in Tra
tarja. * 

Predsednik Janežič je podal splošno po
ročilo o delovanju društva v minulem po
slovnem letu. 

Tajniško poročilo je podala tov. Čokova. 
Blagajniško poročilo je podal tov. Tro

biš. Poročal je med drugim, koliko je zaostan
ka na članarini sedanjih in izstopivših čla
nov. V debati na to poročilo se je osvojil 
predlog tov. Dekvala, da naj se vsi dolžni zne
ski, ki niso bili plačani do konca šol. leta 
1936/37., izterjajo sodnim potom. 

Poročilo nadzornega odbora je podala 
tov. Rustjeva in predlagala, da se da odboru 
razrešnica s pohvalo. Sprejeto. 

Sklenilo se je, da ostane članarina ista, 170 
din, za z učitelji poročene učiteljice pa 90 din. 
Edino za predlog znižanja članarine priprav
nikom je poverjeno upravnemu odboru, da o 
tem sklepa. 

Tov. Zupane je omenil nekaj drobnih 
momentov iz skupščine in nato posebne za
hteve: avtomatično napredovanje, odstrani
tev vplivov neuradnih krogov, enakopravnost 
poročenih učiteljic, čiščenje v naših vrstah, 
zvišanje plač. Obsodil je napad na »Mladin
sko matico« in črtanje tov. Dimnika iz glav
nega prosvetnega sveta. — Odsek za obmej
no šolstvo bo svoje delovanje razgibal. 

Tov. Čokova pa je poročala o delovanju 
odseka učiteljic. 

O državni skupščini je na kratko poročal 
tov. Janežič. Ker so se obravnavale iste za
deve, kot na banovinski skupščini, se je ome
jil le na milje in atmosfero, v katerih se je 
skopljanska skupščina vršila. 

Tov. Dekval je poročal, da je v našem 
6rezu le pet članov zadruge »Učiteljska ti
skarna«. Pozval je člane na vpis deležev, če
mur so se nekateri odzvali. 

Občni zbor je končal v prepričanju, da 
bo vse učiteljstvo vztrajalo v naši težki sta
novski borbi. 

Janežič Jelo, predsednik. 
Ljubic Tone in Kralj Vilma, zapisnikarja. 

+ JUU  SRESKO DRUŠTVO LITIJA 
je zborovalo 16. oktobra 1937. ob 9. uri v 
Ljubljani. 

Predsednik tov. Župančič Jože je pozdra
vil vse navzoče in nove člane ter 6e poslavlja 
od upokojenih članov. 

Predsednik poroča o ljubljanski banovin
ski skupščini, tov. Kopriva Janez pa o zmago
viti skupščini v Skoplju, kjer se je izreklo 
*/s učiteljstva za zgolj stanovsko linijo JUU. 

Situacijo v JUU prikaže predsednik. 
Omenja vlogo, ki jo je poslalo društvo na mi
nistrskega predsednika g. dr. Milana Stojadi
noviča za vrnitev odtegljajev. 

Blagajnik tov. Kopriva poroča o poslo
vanju. Soglasno je bil sprejet predlog, da 
znižamo prispevke v podporni fvnd za 2 din 
mesečno. Odslej znaša članarina 17 din me
sečno, v tem je že vštet tudi prispevek v ba
novinski zaščitni sklad. 

Došle dopise je tolmačil tov. Turnher 
Edo. 

Za načelnico ženskega odseka je bila iz
voljena tov. Kovičeva iz Jevnice. Tov. tajnica 
Štefi Klovar je zbolela in odšla na dopust. 
Prosi, da jo zamenjamo. Za njenega namest
nika je bil izvoljen soglasno tov. Trošt Fra
njo iz Litije. 

Soglasno se izrekamo za predlog »Šole in 
doma«, ela bi dobivali prav vsi šolarji vse po
trebščine, zvezke in samoučila brezplačno v 
šolah. V občini Litiji in na Polšniku imajo 
tako akcijo že vpeljano. »Šola in dom« pa naj 
zainteresira zanjo tudi banovino in kraj. šol. 
odbore. 

Odbor, ki je imel prejšnji dan sejo, je 
zaprosil članstvo za predloge glede zboro
vanj. Z ozirom na željo nekaterih članov, naj 
bi zborovali vsak mesec, je dal občni zbor 
predsedstvu proste roke, da zborujemo le ta
krat, kadar bo potrebno. Pohvale vredni so 
bili nasveti glede predavateljev in podrobno
sti zborovanj. 

Odbor in navzoče članstvo je kritiziralo 
premalo zavednost našega učiteljstva, ki noče 
v stanovske vrste in se ne udeležuje zbo
rovanj. 

K pristopu v zadrugo »Učiteljska tiskar
na« je vabil tov. Kolenc Lojze. Pokrenili bo
mo smotrno akcijo, da naberemo čim več za
družnikov. 

Nato smo razpravljali še o mnogih pere
čih zadevah, napredovanjih itd. Navzoči so 
stvarno debatirali, nakar smo napravili pri
merne sklepe. Ves potek zbora je dokazal 
enodušno mišljenje članstva. 
Jože Župančič, preds. Franjo Trošt, taj. 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO ČRNO
MELJMETLIKA je zborovalo dne 16. okt. 
1937. v Črnomlju. Točke dnevnega reda so 
bile zanimive in temeljito podane, posebno 
poročila in predavanje »Jezikovni pouk v 
osnovni šoli z ozirom na novi pravopis«. To 
predavanje je podal in temeljito obdelal g. 
Sterbenk Karel, uprav, meščanske šole iz Čr
nomlja, in je bil zanj od učiteljstva obilno na
grajen za svoj trud, ki ga je posvetil tej temi. 
Obdelan in sprejet je bil nato tudi obračun 
za 1. 1936/37. in proračun za tekoče leto. 

Z udeležbo pa zborovalci niso bili prav 
nič zadovoljni, posebno metliška šola in me
tliški del sploh, sta bila grajana, dočim je bil 
starotrški in viniški kot polnoštevilno zasto
pan, čeprav je neprimerno oddaljenejši od 
Metlike, zato so bili ti tovariši tudi od vseh 
ostalih prav posebno deležni pozdrava. Tov. 
Badkova iz Vinice, ki je naša najstarejša so
trudnica in članica od vsega početka, ne manj
ka nikdar, pa naj bo vreme kakršno koli! To 
je prava zavednost organiziranega učitelja! 

Dolžniki! Na zborovanju je bila nabita 
tabla dolžnikov — poravnajte svoje obveze, 
da ne bodo redni plačniki plačevali vaših li
stov, ki jih redno prejemate! Pristopili so 
štirje novi člani in šteje društvo sedaj 79 
članov. Naša dolžnost je, da pridobimo prav 
v«e novince — torej, vsak na delo Isto z na
šimi ustanovami: vsak učitelj član naših gosp. 
ustanov! 
Ljubic Matko, preds. Vilfan Maks., taj. 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO GOR
NJI GRAD je zborovalo dne 2. oktobra 1937. 
na Rečici ob Savinji. Navzočih 32 = 61 %. 

Po pozdravu posveti tov. predsednik ne
koliko toplih besed spominu velikega človeka, 
politika in filozofa T. G. Masarvka. — Sledi 
poročilo o banov, in državni skupščini z nju
no karakterizacijo. 

O pedagoškem tečaju v dneh od 16. do 
22. avg. 1937 v Mariboru je poročala tov. taj
nica. Na kratko je označila vsebino vsakega 
predavanja in svoje vtise o celotnem tečaju, 
njega organizaciji, izvedbi, predavateljih in 
udeležencih. Postavila je zahtevo za prihod
nji tečaj, naj bi bila predavanja zbrana okrog 
enega osrednjega problema, ki bi ga obravna
vali z različnih vidikov — torej neko enot
nost snovi. Tov. predsednik predlaga, naj bi 
bilo na prihodnjem pedagoškem tečaju manj 
predavanj, a ta naj bi bila posvečena vpraša
njem o slovenski šoli. 

Poročilo o, pedološkem kongresu v Ljub
ljani je podal tov. predsednik. Govoril je o 
organizaciji predavanj in o razstavah, ki so 
se takrat vršile. Razstava mladinskih knjig 
nam je nudila primerjavo naših mladinskih 
knjig z drugimi slovanskimi knjigami in po
kazala, da je pri nas mladinska literatura na 
veliki višini. Razstava SŠM pa je bila slabo 
pripravljena in revno opremljena, ter ni po
kazala dejanskega stanja naše pedagoške li
terature. 

K dopisom se sklene: 
1. Vsak član našega društva daruje 1 din 

za postavitev spomenika srbskemu učitelju
mučeniku Aleksi Krstiču. 

2. Na dopis o konkretnih nalogah odseka 
učiteljic prevzame tov. Počkarjeva referat o 
položaju naše žene iz gornje Savinjske doline 
v rodbini. 

Slede poročila društvenih funkcionarjev, 
ki se sprejmejo brez debate. 

Sklep: Knjige Mladinske matice naj spet 
izhajajo koncem šolskega leta in prispevek v 
podporni sklad sekcije naj se reducira. 

Prihodnje zborovanje se bo vršilo v Ce
lju dne 4. decembra 1937. skunno s 6 drugimi 
društvi. 
Hudales Oskar, preds. Jadviga Golež, taj. 


